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Protokół z XXIII Sesji 
Rady Miasta Torunia 
z 9 lutego 2012 roku 

 
XXIII sesja Rady Miasta Torunia odbyła się 9 lutego 2012 roku w sali Nr 33 im. 
Mikołaja Kopernika Urz ędu Miasta Torunia. 
 
I. Otwarcie sesji.  
 
p. M. Frąckiewicz – otworzył XXIII sesję Rady Miasta Torunia. Powitał radnych i 
przybyłych gości. 
 
II. Przyj ęcie protokołu z XXII sesji. 
 
Protokół przyjęto bez uwag. 
 
III. Informacje Przewodniczącego Rady. 
 
p. M. Frąckiewicz – poinformował, że: 
 

1. Uprzejmie przypominam Państwu Radnym o corocznym obowiązku składania 
oświadczeń majątkowych. Dzisiaj w formie elektronicznej otrzymali Państwo wzór 
oświadczenia majątkowego, za kilka dni otrzymamy rozliczenie diet za miniony rok. 
Oświadczenia majątkowe wraz z kopią PIT - u  należy złożyć do końca kwietnia br. 

2. O godzinie 10.00 rozpoczęła się uroczystość jubileuszowa 20 – lecia Szkoły 
Podstawowej nr 32 na Skarpie. Dyrekcji, nauczycielom i uczniom najserdeczniejsze 
gratulacje i życzenia od Rady Miasta złoży radny Zbigniew Ernest – Przewodniczący 
Komisji Oświaty i Sportu.  

3. Na Państwa biurkach zostały położone decyzje podatkowe. Bardzo proszę o 
podpisanie potwierdzenia odbioru i przekazanie zwrotki pracownikom Biura Rady. 
Zwrotka nie wymaga podpisu właściciela nieruchomości. 

4. Dzisiaj bezpośrednio po zakończeniu obrad, zgodnie z zapowiedzią umieszczoną w 
porządku sesji zostanie przeprowadzony z radnymi wywiad na temat rozwoju kultury 
w mieście. Badania które przeprowadzą przedstawiciele Małopolskiego Instytutu 
Samorządu Terytorialnego i Administracji w Krakowie będą wykorzystane do 
opracowania Strategii Rozwoju Kultury. Przypominam, że Instytut przedstawił nam 
informację na temat Strategii Rozwoju Kultury Miasta Torunia 24 listopada 2011r. 

5. W nawiązaniu do medialnej dyskusji na temat przejścia podziemnego pod Placem 
Rapackiego zaplanowałem w tej sprawie spotkanie informacyjne. Odbędzie się ono 16 
lutego br.( to jest czwartek) o godzinie 16.00 w klubie Kameleon przy ul. Tuwima. 

IV. Informacje Prezydenta Miasta. 
 
p. M. Zaleski – poinformował, że: 
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1. Dziś o godzinie 10.00 w Szkole Podstawowej Nr 32 przy ul. Kosynierów 
Kościuszkowskich 11 rozpoczęła się uroczystość jubileuszu 20-lecia tej placówki. 

2. Natomiast jutro, w piątek o godzinie 11.30, taki sam jubileusz: 20-lecia istnienie 
Szkoły, obchodzić będzie w swojej siedzibie przy ul. Wojska Polskiego Zespół Szkół 
Nr 1. Uroczystość poprzedzi msza św. odprawiona o godzinie 10.00 w kościele pw. 
Chrystusa Króla. 

3. Ponadto jutro, w piątek: 

- o godzinie 12.00 w Centrum Szkolenia Artylerii i Uzbrojenia przy ul. Sobieskiego 
odbędzie się uroczysta przysięga wojskowa elewów służby przygotowawczej do 
Narodowych Sił Rezerwowych. 

- o godzinie 14.00 w sali koncertowej Zespołu Szkół Muzycznych zostaną wręczone 
stypendia sportowe miasta Torunia na 2012 rok, 

- o godzinie 19.00 w Dworze Artusa odbędzie się uroczystość wręczenia Złotych i 
Srebrnych Karet, Aniołów oraz Kryształowych Serduszek Dziennika Toruńskiego 
„Nowości”, 

- również o godzinie 19.00 w Baju Pomorskim zorganizowany zostanie koncert 
charytatywny „Znak szczególny - KOBIETA”, z którego dochód zostanie 
przeznaczony na rehabilitację chorej na raka móżdżku torunianki Agnieszki Szeląg. 

4. Ferie zimowe w województwie kujawsko-pomorskim w tym roku przypadają na okres 
od 13 do 24 lutego. W tym czasie w ramach białych wakacji Gmina organizuje szereg 
działań. 

5. W piątek 17 lutego o godz. 15.45 rozpoczyna się ciekawe wydarzenie w IV LO w 
nowej hali sportowej, czyli turniej weteranów koszykówki. Będą drużyny męskie i 
żeńskie z Rosji, Ukrainy, Słowacji i Polski. Zawody będą rozgrywane przez 3 dni. 

6. W niedzielę 19 lutego przypada 539. rocznica urodzin M. Kopernika. W tym dniu 
rozpoczną się obchody święta uczelni o godz. 10.15. O godz. 11 będą kontynuowane 
uroczystości w auli UMK.  

7. W dniach 22-25 lutego w „Od Nowie” odbędzie się 12 edycja „Jazz Od Nowa 
Festival”. 

8. W czwartek 23 lutego o godz. 17 odbędą się w Sanktuarium bł. ks. S. W. 
Frelichowskiego uroczystości z okazji 67. rocznicy śmierci toruńskiego 
błogosławionego księdza - patrona harcerzy. O godz. 18.30 związane z tym 
uroczystości w teatrze im. W. Horzycy. 

9. 26 lutego w południe na Rynku Staromiejskim toruński ZHP zaprasza na zakończenie 
29. Ogólnopolskiego Rajdu Kopernikańskiego. 

10.  W środę 29 lutego rozpoczyna się cykl spotkań mieszkańców poszczególnych osiedli 
Torunia z Prezydentem i współpracownikami. Spotkania rozpoczynają się zawsze o 
godz. 18. W br. jest zaplanowane 11 spotkań, które potrwają do 3 kwietnia.  
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11. Trwają prace Wydziału Gospodarki Komunalnej nad przygotowaniem studium 
wykonalności dla projektu BiT City. Do 13 lutego można wypełniać ankiety 
dotyczące realizacji inwestycji związanej z przebudową torowiska od Dw. Miasto do 
Al. Solidarności z budową węzła przesiadkowego w sąsiedztwie Dw. Miasto. Na 
stronach internetowych UMT jest ankieta i bardziej szczegółowe informacje. 

12. 28 stycznia zakończył się plebiscyt dziennika Nowości. W trakcie tego plebiscytu 11 
tys. czytelników dziennika wydarzeniem 10 – lecia w sporcie uznało wybudowanie 
Motoareny. Nagrodą jest statuetka dla organizatora inwestycji. Trafi do zbiorów 
muzeum na terenie Motoareny. 

13. Biuro Ekonomiki i Nadzoru Właścicielskiego przygotowało informację o możliwości 
nabycia przez Gminę Miasta Toruń kolejnego pakietu akcji serii C spółki Energetyka 
Cergia S. A. Jeśli Gmina byłaby tym zainteresowana, to udział procentowy po 
zakupieniu 8 138 akcji wzrósłby z 4,57 % do 4,59 %. Nie ma obowiązku korzystania z 
pierwokupu. 

14. Od 1 lutego szefem Rodzinnego Domu Dziecka w Toruniu przy ul. Rzepakowej został 
wybrany w drodze konkursu W. Cywiński z małżonką.  

15. Od 23 stycznia komendantem miejskim policji jest insp. A. Stramek. Kieruje ponad 
600 osobowym garnizonem. Ma bogate doświadczenie w pracy w policji. Był m.in. 
komendantem komisariatu w Chełmży, zastępcą komendanta I komisariatu policji w 
Toruniu, naczelnikiem wydziału dochodzeniowo-śledczego w Toruniu, zastępcą 
komendanta powiatowego w Wąbrzeźnie, a w ostatnim czasie kierował komendą 
powiatową w Golubiu-Dobrzyniu.  

p. M. Frąckiewicz – poprosił, aby komendant zaprezentował się radnym i opowiedział w 
paru słowach o zamiarach toruńskiej policji. Pełne sprawozdanie zostanie przedstawione 23 
marca. 

p. A. Stramek – przyznał, że jest dla niego zaszczytem reprezentowanie policji toruńskiej 
przed radnymi. W chwili otrzymania propozycji objęcia garnizonu toruńskiego i dbałości o 
bezpieczeństwo i porządek mieszkańców miasta oraz powiatu zrodziła się świadomość 
odpowiedzialności.  
Przypomniał, że w toruńskiej policji przepracował 25 lat, stąd uznał, że ma odpowiednie 
kwalifikacje, doświadczenie i wolę, żeby stanąć na stanowisku komendanta.  
Zadeklarował, że postara się wspólnie z policjantami zrobić wszystko co możliwe, żeby stan 
bezpieczeństwa na terenie miasta i powiatu był możliwie jak największy. Pewnie jeszcze 
długo będzie tak, że nie wszyscy będą mogli czuć się do końca bezpieczni.  
Policjanci pełnią służbę w określonych warunkach ekonomicznych, kadrowych i przy 
określonych rozwiązaniach. Trzeba wykorzystać wszystkie możliwości, żeby te zadania 
zrealizować jak najskuteczniej.  
Policjanci wiedzą, że zdecydowana większość mieszkańców chce, żeby byli widoczni. 
Policjanci mają świadomość, że mieszkańcy oczekujący pomocy, chcą jak najszybszej 
reakcji. 
Znane są bolączki mieszkańców, takie jak: wybryki chuligańskie, spożywanie alkoholu w 
miejscach niedozwolonych, czy też inne zdarzenia. Wiadomo, jak dokuczliwe są przestępstwa 
przeciwko mieniu.  



 4

Kolejnym zadaniem jest zabezpieczanie imprez masowych. W ramach akcji protestacyjnych 
w sprawie ACTA były w Toruniu 3 zgromadzenia. To obrazuje skalę problemów. Dzięki 
współpracy z organizatorami nie doszło w Toruniu do niszczenia mienia.  
Bardzo istotną rzeczą jest bezpieczeństwo w ruchu drogowym. W ubr. z cudzej ręki zginęło 7 
osób, natomiast w wypadkach drogowych 33 osoby.  
Po rozmowach z władzami miasta widać, że deklarują one życzliwą współpracę. Podobnie 
wygląda to w przypadku spotkań z komendantem Straży Miejskiej czy PSP. Służby te 
deklarują współpracę. Przy życzliwości władz samorządowych i pozostałych służb policja na 
pewno będzie skuteczniejsza.  
Mieszkańcy oczekują większej obecności policji na ulicach. Dzięki życzliwości Prezydenta i 
radnych zostały wyasygnowane dodatkowe środki.  
Policja będzie stawiała na profilaktykę i współpracowała ze stowarzyszeniami oraz szkołami. 
Priorytetem są badania i analizowanie sytuacji dotyczących dzieci, ale także wyciąganie 
konsekwencji wobec nieletnich sprawców czynów karalnych.   
Na początkowym etapie służby nie będzie reorganizacji i zwolnień. Potencjał policji i 
pracowników w ramach obecnych rozwiązań jest na tyle wystarczający, żeby pracować 
efektywnie i sprawnie dla mieszkańców.  
Chodzi o to, żeby policjanci byli maksymalnie zaangażowani w wykonywanie obowiązków. 
Jeśli uda się dotrzeć do policjantów z tym przesłaniem, to na pewno to zostanie zrealizowane.  
Podziękował za życzliwe przyjęcie. 
 
V. Przyjęcie porządku obrad. 
 
p. U. Polak – poprosiła, aby sesję rozpocząć od minuty ciszy ku pamięci W. Szymborskiej, 
która będzie żegnana w Krakowie na Cmentarzu Rakowickim.  
Poetka przez kilka lat zamieszkiwała w Toruniu. W 1996 r. otrzymała literackiego Nobla. 
Rada miasta winna oddać jej cześć.  
 
p. M. Frąckiewicz – poprosił radnych o powstanie i uczczenie chwilą ciszy zmarłej poetki. 
 
Radni powstali i uczcili pamięć zmarłej poetki. 
 
VI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie powołania doraźnej Komisji Rady Miasta 
Torunia do opracowania propozycji zmiany uchwały w sprawie powołania Okręgów 
będących jednostkami pomocniczymi Gminy Miasta Torunia oraz nadania im statutów 
– DRUK NR 313. 
 
p. W. Przybyszewski – przedstawił projekt uchwały. 
 
Pytań nie było. 

Dyskusja: 

p. Ł. Walkusz – poprosił o 10 min. przerwy dla klubu radnych PO. 
 
p. A. Jasiński – ogłosił przerwę. 
 
Po przerwie. 
 
p. J. Kowalski – poprosił o 10 min. przerwy dla klubu radnych PiS. 
 



 5

p. M. Frąckiewicz – ogłosił przerwę. 
 
Po przerwie. 
 
p. M. Frąckiewicz – poprosił o zgłaszanie kandydatur do pracy w komisji. 
 
p. J. Kowalski – zgłosił kandydaturę radnego G. Górskiego jednocześnie na 
przewodniczącego komisji. Radny mimo swojej nieobecności zgłosił pisemną zgodę na  pracę 
w komisji. 
 
p. Ł. Walkusz – zgłosił kandydaturę przewodniczącego klubu radnych PO W. 
Przybyszewskiego. 
 
p. A. Jasiński – zgłosił kandydaturę przewodniczącego klubu radnych Czas Gospodarzy J. 
Beszczyńskiego. 
 
p. M. Frąckiewicz – zgłosił kandydaturę przewodniczącego klubu radnych SLD T. 
Kruszyńskiego. 
 
p. M. Frąckiewicz – zapytał, czy radni wyrażają zgodę na kandydowanie ?  
 
Radni wyrazili zgodę. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 313. Wynik głosowania: 19 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 248/12). 
 
VII . Sprawozdanie z działalności Straży Miejskiej w Toruniu za 2011 rok. 
 
p. M. Bartulewicz  – przedstawił sprawozdanie. 
 
Pytania: 
 
p. K. Dowgiałło – odniosła się do zarządzenia PMT mówiącego o dozwolonym odpalaniu 
petard 31 grudnia i 1 stycznia. Przyznała, że w dzielnicach sąsiadujących z jej miejscem 
zamieszkania uliczki są ciemne od dymu petard.  
Zapytała, ile było interwencji związanych z petardami ?  
Poinformowała radnych, że najaktywniejszą grupą używającą petard od 20 grudnia do 
początku stycznia jest młodzież zamieszkująca blok socjalny przy ul. Żwirki i Wigury. 
 
p. M. Bartulewicz  – odpowiedział, że interwencji było niewiele. Nie było też zgłoszeń od 
mieszkańców. Zadeklarował, że szczegółowe dane postara się przedłożyć w najbliższym 
czasie.  
Zgłoszeń dotyczących odpalania petard w 2011 r. było mniej niż w 2010 r. Dobrze, że taka 
uchwała zatwierdzająca zarządzenie ówczesnego Zarządu Torunia istnieje. W niektórych 
miastach wojewoda zakwestionował taką uchwałę. Wg decyzji NSA wykroczenie to powinno 
podlegać wykroczeniu publicznemu ujętemu w art. 51 kodeksu wykroczeń. Jeśli byłoby to 
zaliczone do wykroczenia publicznego, to nie można byłoby postrzelać nawet w sylwestra.   
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W stosunku do 2010 r. tych zgłoszeń było mniej, ale jednak były. Podejmowano wówczas 
interwencje. Dotyczyło to głównie osób nieletnich, które były doprowadzone do rodziców i 
rodzice byli informowani o używaniu przez dzieci materiałów pirotechnicznych. Nie można 
było nakładać sankcji na nieletnie osoby.  
Straż przeprowadziła kontrole punktów sprzedających materiały pirotechniczne. Te kontrole 
były w sklepach wielko powierzchniowych razem ze strażą pożarną. Każdy ze sprzedawców 
została zaznajomiony z ustawą ze wskazaniem, że sprzedaż materiałów pirotechnicznych 
osobom nieletnim jest przestępstwem. Nie zanotowano pod tym kątem przestępstw.  
Jeśli to zjawisko nasila się w rejonie ul. Żwirki i Wigury, to pod koniec roku Straż Miejska  
przeprowadzi kontrole pod tym kątem. 
 
p. P. Gulewski – zapytał, co wg komendanta jest jeszcze do poprawienia ?  
Czy są jeszcze jakieś obszary, gdzie Straż może się poprawić ?  
Jakie czynniki wpłynęły na rzeczywistą poprawę ?  
Jakie działania podjęte na początku roku sprawiły, że funkcjonowanie Straży jest trochę 
lepsze ?  
 
p. M. Bartulewicz  – odpowiedział, że działania poprawiające działalność były prowadzone 
przez cały rok. Przyznał, że pełni obowiązki komendanta od czerwca ubr. i starał się 
doprowadzić do tego, żeby atmosfera w pracy odzwierciedlała dane zawarte w sprawozdaniu. 
Na to składają się odpowiednie warunki pracy i odpowiednie działanie strażników.  
W br. będzie kładziony nacisk na kwestie szkoleń strażników, co przejawia się odpowiednim i 
profesjonalnym zachowaniem w terenie. Nie chodzi tu tylko o szkolenia z komunikacji 
interpersonalnej, ale dotyczące prawa. Prawo zmienia się i strażnicy muszą być świadomi, 
jakie interwencje mogą podejmować i w jakim zakresie mogą działać. Będą podjęte działania 
odpowiadające na zalecenia zawarte w protokołach pokontrolnych NIK-u czy PIP.  
Kolejnym elementem mającym wpływ na działanie strażników będzie zmiana organizacyjna 
struktury. Chodzi o fragment dotyczący reorganizacji wydziałów. Ta propozycja została 
pokrótce przetestowana w ubr. Przyniosła pozytywne rezultaty. Dalsza specjalizacja 
przyczyni się do pozytywnych skutków.  
 
p. D. Zając – zapytała, czy Straż Miejska może brać udział w konkursach dotyczących 
pozyskiwania pieniędzy na szkolenia ze źródeł zewnętrznych ?  
 
p. M. Bartulewicz  – odpowiedział, że o pieniądze unijne zazwyczaj występuje jakiś podmiot 
szkolący. Projekt realizowany w WSB był skierowany do wszystkich strażników z 
województwa.  
To były różne szkolenia, zarówno dla kadry kierowniczej jak też dla zwykłych strażników, 
dotyczące wypalenia zawodowego czy językowe. Ponad 40 strażników uczestniczyło w 
szkoleniu z języka angielskiego. Straż jako podmiot prawa publicznego nie może starać się o 
pieniądze unijne.   
Szukane są możliwości przeszkolenia strażników pod kątem języka migowego. Jest 
poszukiwany podmiot, który przeszkoli, jeśli będzie możliwość uzyskania środków unijnych. 
 
p. P. Gulewski – zapytał, czy są zidentyfikowane obszary, gdzie Straż musi podziałać, żeby 
uzyskać pełne zadowolenie ?  
 
p. M. Bartulewicz  – przypomniał, że już odpowiedział na to pytanie. Chodzi o dalszy rozwój 
strażników i szkolenia. Każde szkolenie zawodowe i specjalistyczne przynosi efekty w pracy. 
Ważna jest kontynuacja szkolenia interpersonalnego i dalsze kroki związane z analizą 
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przypadków wykroczeń na terenie miasta. Działania będą ukierunkowane na te potrzeby, 
które będą wynikały z sugestii mieszkańców.  
 
p. W. Przybyszewski – stwierdził, że można odnieść wrażenie, że jest tak dobrze, że lepiej 
już być nie może. Rodzi się pytanie, czy potrzebna jest policja państwowa, skoro Straż jest 
tak idealna. 
1100 zgłoszeń na 125 strażników było w ciągu roku. Przy podziale na liczbę dni daje to 0.3 
zgłoszenia na 1 strażnika dziennie. 157 interwencji w stosunku do właścicieli psów jest 
żenującą liczbą, skoro wiadomo, że problem spuszczonych psów ze smyczy jest ogromny.  
Nietrzeźwych kierowców było 56 w 2010 r, a w 2011 r. było 90 osób w tym rowerzystów. 
Pytanie jest, ilu nie zatrzymano.  
Zapytał, czy poprzedni komendant jest nadal w służbie Straży Miejskiej ? Czy od czerwca 
ubr. otrzymuje wynagrodzenie i ile to kosztuje podatników ?  
Zaufanie zdobywa się latami. Prewencja jest bardzo ważna, bo w ten sposób odbudowuje się 
zaufanie, które bardzo mocno zostało w świadomości mieszkańców nadwerężone.  
Jakie zostaną wprowadzone nowe elementy, które spowodują zwiększenie zaufania do Straży 
Miejskiej ?  
Zaznaczył, że referujący sprawozdanie nie wspomniał, że Straż pełni zaszczytną funkcję w 
mieście, czyli wystawia poczet chorągwi miasta. To jest rzecz, która w świadomości 
przedszkolaków, dzieci i młodzieży wzbudza zaufanie. To jest jedna z form podnoszenia 
świadomości społecznej i zaufania. Podziękował za to i wyraził nadzieję, że Straż nadal 
będzie pełniła taką funkcję. 
  
p. M. Zaleski – odpowiedział, że na początku listopada 2011 r. zgodnie z obowiązującymi 
przepisami decyzją prokuratora został zawieszony ówczesny komendant Straży Miejskiej W. 
Lewandowski w związku z postawieniem mu zarzutów. Stosunek pracy nadal musi być z nim 
utrzymany. Przepisy mówią, że wynagrodzenie wynosi 50% wynagrodzenia, jakie 
otrzymywałby wykonując swoje czynności. Postępowanie trwa, nie ma żadnych 
rozstrzygnięć. Kiedy ono zakończy się, na razie nie wiadomo. 
 
p. M. Bartulewicz  – odniósł się do statystyki związanej z psami. 157 przypadków dotyczyło 
tylko i wyłącznie nie posprzątania po własnym psie. Interwencji w ogóle podjętych wobec 
właścicieli psów było 990. Te interwencje dotyczyły odpowiedniego wyprowadzania psa. 
Dotyczy to także zabezpieczenia posesji, bo często było tak, że pies biegał poza posesją. 
Zgodził się, że zaufanie do jednostki wyrabia się latami. Może zostało trochę nadszarpnięte. 
Otwartość komendanta i strażników miejskich, współpraca z UMK, rozmowy z komendantem 
miejskim policji oraz współpraca z mediami doprowadzą do tego, że większość osób 
przekona się do tego, że Straż Miejska funkcjonuje w szerokim zakresie. 
Straż jest koordynatorem II kujawsko-pomorskiej olimpiady wiedzy o bezpieczeństwie, a 
także koordynatorem wojewódzkim akcji związanej z używaniem tytoniu.  
Działania są szerokie, chodzi o to, żeby mieszkańcy dowiedzieli się o tych akcjach z mediów. 
Sztandar zostanie utrzymany. Straż posiada także własny sztandar nadany przez radę miasta. 
 
p. M. Cichowicz – zaapelował, aby w celu podniesienia wiarygodności i przybliżenia 
przestrzegania prawa przez mieszkańców wyegzekwować zakaz palenia tytoniu w budynkach 
użyteczności publicznej, na korytarzach RMT. Często dochodzi do sytuacji, że radni 
korzystają z tego, że nie ma nikogo ze strażników w budynku i palą tytoń. Przykładne 
ukaranie jednego czy drugiego radnego spowoduje, że będzie to realizowane konsekwentnie. 
 
p. M. Frąckiewicz – poprosił o przyjęcie tego do wiadomości. 
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p. M. Bartulewicz  – zapewnił, że przyjął to do wiadomości. 
 
p. M. Jakubaszek – przyznał, że statystyką można żonglować. Jedna ze statystyk pokazuje 
istotny obraz funkcjonowania Straży Miejskiej. To jest ostatnia tabela osób ujętych, 
zatrzymanych i doprowadzonych. Przedstawione dane odnoszą się do 2 lat wcześniejszych 
lat. Dane za ubr. pokazują, że udało się o 22% zwiększyć efektywność Straży. 
Zapytał, jakie kroki zostaną podjęte w celu utrzymania tej tendencji ?  
 
p. M. Bartulewicz  – wyjaśnił, że działania powinny zmierzać do tego, żeby interwencji było 
jak najmniej. Wówczas społeczeństwo ma świadomość nieuchronności kary i widzi, że Straż 
Miejska działa.  
Wiele czynników przyczyniło się do tego. Były skierowane patrole np. na działania związane 
z kontrolą posesji. Podczas kontroli posesji strażnicy mają do czynienia z osobami, z którymi 
przez ostatni rok nie mieli styczności.  
Na całość działań ma wpływ atmosfera w pracy, gdy strażnicy mają poczucie, że praca jest 
stała, bezpieczna, że jest odpowiednie wynagrodzenie i mogą rozmawiać z przełożonymi. To 
wszystko przełoży się na odpowiednie wykonywanie pracy. Wiąże się z tym także mniejsza 
liczba skarg na strażników.   
 
p. B. Jóźwiak – zapytał o bezpieczeństwo w przejściach podziemnych. Poprosił o dane 
dotyczące ilości zdarzeń w tych miejscach np. pobicia.  
Jakie środki bezpieczeństwa najlepiej sprawdzają się w tego typu miejscach ?  
 
p. M. Bartulewicz  – odpowiedział, że na pewno komisariat na Rubinkowie będzie 
dysponował takimi danymi. Straż nie miała zgłoszeń bezpośrednio związanych z rozbojami 
czy czynami zabronionymi w przejściach podziemnych. Straż miała do czynienia z graffiti w 
przejściach między Rubinkowem a Skarpą. Tam czynności podjęte razem z WGK 
doprowadziły do zamontowania monitoringu i w jakiś sposób ograniczyło to czyny 
zabronione. Strażnicy nie interweniowali w przejściach podziemny w związku z pobiciami 
czy rozbojami.  
Zadeklarował, że jeśli były jakiekolwiek dane odnośnie przejść podziemnych, to zostaną one 
przygotowane. 
 
VIII. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie nadania 
regulaminu Straży Miejskiej w Toruniu – DRUK NR 289. 
 
p. M. Bartulewicz  – przedstawił projekt uchwały. 

Opinie: 

KBPSiZ – zał. nr 1. 
 

Pytania: 

p. W. Przybyszewski – przytoczył zdanie z uzasadnienia: proponowane w projekcie 
„Regulaminu Straży Miejskiej w Toruniu” zmiany nie powodują skutków społecznych, 
gospodarczych.  
Zapytał, po co mają być robione zmiany organizacyjne, skoro nie powodują skutków 
społecznych i gospodarczych ?  
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p. M. Bartulewicz  – odpowiedział, że być może nastąpiła nieco inna interpretacja niż to, co 
miało być wyrażone. Chodziło o wskazanie podobne do podsumowania w projekcie ustawy, 
że nie będzie to rodziło skutków związanych z finansami.  
Dwa etaty, które były wyznaczone dla zastępców naczelników zostaną uwolnione. Na pewno 
z tego tytułu zostaną zaoszczędzone pieniądze. Gmina nie poniesie skutków finansowych. 
Społeczne tak, bo ma to służyć poprawie jakości pracy strażników w terenie. 
 
Dyskusja: 
 
p. W. Przybyszewski – wskazał, że pełniący obowiązki komendanta rozpoczyna 
urzędowanie od zmian organizacyjnych, co może znaczyć, że idzie to w dobrym kierunku.  
Zwrócił uwagę na jeden element, który nie funkcjonuje dostatecznie, czyli monitoring w 
mieście.  
Od 2009 r. zmieniła się sytuacja w zakresie funkcjonowania monitoringu. On nie do końca 
funkcjonuje. Sygnał z kamer jest przeniesiony do centrum zarządzania kryzysowego, tam 
siedzą pracownicy, którzy obserwują monitory. W momencie zaistnienia zdarzenia 
poszkodowani dzwonią na policję. Policja występuje do zarządcy o przesłanie materiałów 
wizyjnych, na podstawie których będzie można zidentyfikować sprawcę.  
Nakreślił sposób funkcjonowania monitoringu z punktu widzenia zarządcy nieruchomości.  
Zarządcy nieruchomości nie mają dostępu do takiego materiału, więc muszą występować do 
centrum zarządzania kryzysowego, żeby materiał na nośniku otrzymać i zawieźć go na 
policję. Tak to odbywało się przez 7 lat. Po tym czasie nastąpiło odłączenie o centrum, 
ponieważ materiał nigdy nie trafiał bezpośrednio do policji. Przez 7 lat funkcjonowania 
monitoringu nie wykryto żadnego sprawcy, a prokuratura umorzyła wszystkie postępowania, 
mimo że wyraźny był obraz sprawcy. To pokazuje wadliwe funkcjonowanie monitoringu. 
Należy zadać sobie pytanie, w którym kierunku nastąpiła zmiana organizacji pracy. 
 
p. M. Bartulewicz  – zaznaczył, że przedmówca mówił o tej części monitoringu miejskiego, 
która funkcjonowała na osiedlach. Część jest zarządzana przez Straż Miejską. Z założenia 
była tak ukierunkowana, że będzie udostępniała dane, ale nie sprawowała bezpośredniego 
nadzoru. Ten nadzór był sprawowany przez dyżurnego Straży na wybranych kamerach z 
monitoringu, bo wiadomo było z doświadczenia, że na pewne miejsca trzeba zwrócić uwagę. 
Założenie funkcjonowania monitoringu osiedlowego było też takie, żeby zmniejszyć ilość 
czynów zabronionych na terenie osiedli. Pojawienie się kamer wpłynęło na zmniejszenie 
zdarzeń.  
Drugą częścią jest monitoring miejski administrowany przez policję. W ramach porozumienia 
z policją Straż Miejska zatrudniła 5 osób, które nadzorują wybrane kamery. Monitoring 
osiedlowy dysponuje ok. 90 kamerami, natomiast trudno określić liczbę kamer monitoringu 
administrowanego przez policję.   
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 289. Wynik głosowania: 20 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 249/12). 
 
p. M. Frąckiewicz – ogłosił 10 min. przerwy. 
 
Po przerwie. 
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IX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany nazwy i statutu miejskiej 
instytucji kultury Centrum Nowoczesności – DRUK NR 282 – II CZYTANIE.  
 
p. A. Lisek –  przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 

KKPiT – zał. nr 2. 

II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 282. Wynik głosowania: 17 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 250/12). 
 
X. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Zasadniczej 
Szkoły Zawodowej Nr 1 im. gen. Elżbiety Zawackiej w Toruniu – DRUK NR 295. 
 
XI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Zasadniczej 
Szkoły Zawodowej Nr 3 w Toruniu - DRUK NR 296. 
 
XII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Zasadniczej 
Szkoły Zawodowej Nr 4 w Toruniu - DRUK NR 297. 
 
XIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Zasadniczej 
Szkoły Zawodowej Nr 5 w Toruniu – DRUK NR 298. 
 
XIV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Zasadniczej 
Szkoły Zawodowej Nr 6 w Toruniu – DRUK NR 299. 
 
XV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Zasadniczej 
Szkoły Zawodowej Nr 7 w Toruniu – DRUK NR 300. 
 
XVI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Zasadniczej 
Szkoły Zawodowej Nr 9 w Toruniu – DRUK NR 301. 
 
XVII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zamiaru likwidacji Zasadniczej Szkoły 
Zawodowej Nr 13 w Toruniu – DRUK NR 302. 
 
XVIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zamiaru likwidacji Technikum 
Uzupełniającego Nr 4 w Toruniu – DRUK NR 303. 
 
XIX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zamiaru likwidacji Technikum 
Uzupełniającego Nr 6 w Toruniu – DRUK NR 304. 
 
XX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zamiaru likwidacji Technikum 
Uzupełniającego Nr 7 w Toruniu – DRUK NR 305. 
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XXI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zamiaru likwidacji Technikum 
Uzupełniającego Nr 3 w Toruniu – DRUK NR 306. 
 

XXII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zamiaru likwidacji Zasadniczej Szkoły 
Zawodowej dla Dorosłych w Toruniu – DRUK NR 307. 
 
XXIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zamiaru likwidacji Technikum dla 
Dorosłych w Toruniu – DRUK NR 308. 
 
XXIV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zamiaru likwidacji Uzupełniaj ącego 
Liceum Ogólnokształcącego dla Dorosłych w Toruniu – DRUK NR 309. 
 
p. J. Pleskot – przedstawił projekty uchwał  z autopoprawkami. 
 
Opinie: 
 
KOiS – zał. nr 3 - 17. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 295 z autopoprawką. Wynik głosowania: 17 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 251/12). 
 
Uchwała według druku nr 296 z autopoprawką. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 252/12). 
 
Uchwała według druku nr 297 z autopoprawką. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 253/12). 
 
Uchwała według druku nr 298 z autopoprawką. Wynik głosowania: 19 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 254/12). 
 
Uchwała według druku nr 299 z autopoprawką. Wynik głosowania: 19 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 255/12). 
 
Uchwała według druku nr 300 z autopoprawką. Wynik głosowania: 19 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 256/12). 
 
Uchwała według druku nr 301 z autopoprawką. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 257/12). 
 
Uchwała według druku nr 302 z autopoprawką. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 258/12). 
 
Uchwała według druku nr 303 z autopoprawką. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 259/12). 
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Uchwała według druku nr 304 z autopoprawką. Wynik głosowania: 19 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 260/12). 
 
Uchwała według druku nr 305 z autopoprawką. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 261/12). 
 
Uchwała według druku nr 306 z autopoprawką. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 262/12). 
 
Uchwała według druku nr 307 z autopoprawką. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 263/12). 
 
Uchwała według druku nr 308 z autopoprawką. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 264/12). 
 
Uchwała według druku nr 309 z autopoprawką. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 265/12). 
 
p. A. Myrcha – zgłosił w imieniu klubu radnych PO wniosek o zmianę porządku obrad i 
włączenie do porządku druku nr 315, czyli rezolucji RMT wzywającej Prezydenta do 
przeprowadzenia konsultacji społecznych w przedmiocie remontu Pl. Rapackiego. 
Zamknięcie mostu im. Piłsudskiego w związku z jego generalnym remontem i zamknięciem 
dróg dojazdowych umożliwi dokonanie przebudowy Pl. Rapackiego.  
16 lutego planowane jest spotkanie przewodniczącego RMT z mieszkańcami w celu 
wyjaśnienia zasady remontu. Inwestycja ta może być na tyle szeroka, że w pełni zaspokoi 
oczekiwania mieszkańców Bydgoskiego Przedmieścia jak też użytkowników Pl. Rapackiego. 
Konsultacje społeczne w przypadku tej inwestycji są jak najbardziej wskazane. Chodzi o 
wezwanie Prezydenta do przeprowadzenia pogłębionych konsultacji, aby ten teren  
zagospodarować optymalnie.  
Konsultacje przeprowadzone w związku zagospodarowaniem parku na Bydgoskim 
Przedmieściu i Na Skarpie pokazują, że głos mieszkańców jest bardzo rozsądny i 
akceptowany przez władze samorządowe.  
Warto wsłuchać się w głos mieszkańców odnośnie zagospodarowania Pl. Rapackiego. 
 
p. A. Jasiński – poprosił o 10 min. przerwy dla klubu radnych Czas Gospodarzy. 
 
Po przerwie. 
 
p. M. Frąckiewicz – zapytał, czy jest głos przeciwny ? 
 
p. U. Polak – wyraziła głos przeciwny, ponieważ informacje odnośnie wspomnianej 
inwestycji są rozpropagowane szeroko od wielu lat, także na corocznych spotkaniach 
prezydenckich.  
 
GŁOSOWANIE:  
 
Zmiana porządku obrad. Wynik głosowania: 10 – 12 – 0. Porządek nie został zmieniony. 
 
Oświadczenia: 
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p. M. Zaleski – zadeklarował, że nie chce, żeby którykolwiek z klubów był biedniejszy w 
informacje. Przypomniał, że w dniu sesji po godz. 9 na zaproszenie przewodniczącego klubu 
radnych PO W. Przybyszewskiego brał udział w spotkaniu klubu radnych.  
Było powiedziane, że planowana przebudowa pod pozycją przebudowa nawierzchni mostu 
im. Piłsudskiego oraz nawierzchni Alei Jana Pawła II jest przebudową nawierzchni wraz z 
remontem konstrukcji spodniej mostu. Ewentualne wbudowanie tunelu będzie miało miejsce 
w liniach rozgraniczających drogi nr 1. Nie jest to zmiana przestrzeni Pl. Rapackiego, nie jest 
to tworzenie nowych wartości całego obszaru. To jest remont nawierzchni oraz wbudowanie 
przejścia z windami dla niepełnosprawnych i matek z wózkami dziecięcymi.  
Gdyby była mowa o przebudowie całego Pl. Rapackiego z zielenią, z budowanymi w 
ostatnich 2 latach chodnikami i ścieżkami rowerowymi, to co innego. Tu jest mowa o 
przebudowie w przypadku mostu nawierzchni wraz z konstrukcją  która jest pod nią, w 
przypadku jezdni tylko nawierzchni wraz z podbudową od mostu do Pl. Niepodległości wraz 
z wbudowaniem prostego urządzenia w postaci przejścia podziemnego dla pieszych.  
Konsultacje w sprawie remontu nawierzchni są propozycjami zbyt daleko idącymi. 
 
p. A. Myrcha – nie zgodził się ze zdefiniowaniem pojęcia przestrzeni publicznej. 
Przestrzenią jest każde miejsce ogólnie dostępne. Jeśli będzie przejście podziemne, do 
którego będzie miał każdy mieszkaniec, to będzie przestrzeń publiczna. 
Spotkania informacyjne a konsultacyjne to są dwa różne pojęcia. Informacja polega na 
informowaniu o tym, co będzie realizowane.  
Konsultacje społeczne mają na celu ustalenie, co ma być realizowane. Jak już po 
konsultacjach zostanie wypracowana koncepcja, to można zacząć o niej informować. 
Konsultacje społeczne mają być działaniem uprzednim, a nie następstwem. 
Takie przejście z uwagi na lokalizację i liczbę korzystających można zagospodarować w 
ciekawy sposób. Warto wsłuchać się  w pomysły mieszkańców. 
Niedługo będzie zmiana zagospodarowania Bulwaru Filadelfijskiego. Może są pomysły i 
warto je połączyć.  
 
p. W. Przybyszewski – przyznał, że przyjęto ze smutkiem decyzję koalicji w radzie SLD-
PiS-Czas Gospodarzy, bo nawet nie dano szansy, żeby podyskutować nad projektem 
rezolucji. Pomylono konsultacje z informacjami.  
Prawdą jest, że informacji jest wystarczająco dużo. Podana została informacja, że budowa 
przejścia podziemnego na Pl. Rapackiego jest remontem. Szkoda, że Wydział Komunikacji 
Społecznej i Informacji nie zostanie wykorzystany do tak ważnej sprawy.  
Wiele spotkań odbyło się w sprawie przebudowy ul. Mickiewicza. Ten sam projektant, który 
wykonał koncepcję, projekt na budowę przejścia podziemnego, był autorem projektu 
przebudowy ul. Mickiewicza. To dzięki mieszkańcom dokonano wielu zmian w realizacji 
ulicy. 
Nikt nie kwestionuje potrzeby remontu mostu im. Piłsudskiego i przy okazji Alei Jana Pawła 
II. Należy rozmawiać o nowych rzeczach, które przy tej okazji tylnymi drzwiami chce się 
wprowadzić, nie słuchając mieszkańców. 
 
p. M. Cichowicz – przyznał, że z ogromną przykrością wysłuchał oświadczenia radnej, która 
oznajmiła, że wszystko jest powiedziane. Na podstawie jakich danych została podjęta 
decyzja, że to przejście dla pieszych będzie budowane ?  
Nie tak dawno przeprowadzono pogłębione analizy przy zmianie organizacji ruchu na moście 
im. Piłsudskiego, które mówiły, że przejście na Pl. Rapackiego nie blokuje przejazdu, ale 
spowalnia. Głównym miejscem zatrzymania jest zejście się pasów na moście. 
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Wyraził zdziwienie, że jest podejmowana decyzja, żeby takie przejście budować i że 
Prezydent ma dobry humor podczas wysłuchiwania oświadczenia, że przemawiający radny 
nie dostał żadnych informacji, na podstawie których inwestycja będzie realizowana.  
Wyraził podziw dla radnej U. Polak, która ma takie informacje i zapytał, skąd je ma ?  
Przyznał, że jako radny jest zasmucony, że ma dowiadywać się o inwestycjach w Toruniu z 
lokalnych mediów. Taka praktyka jest niedopuszczalna. Rada miasta i komisje są miejscem 
do dyskusji na temat inwestycji, a dopiero po tym powinny być realizowane. 
W Toruniu odchodzi się od tego. Są realizowane pomysły Prezydenta, które są wdrażane 
poprzez poparcie większości koalicji. Pomysły nie są w ogóle dyskutowane. Radni 
opozycyjni nie mają szansy dowiedzieć się podstawowych informacji na temat inwestycji. 
Radnym odmawia się odpowiedzi na podstawowe pytania dotyczące inwestycji. 
 
p. M. Zaleski – zaznaczył, że taka jest demokracja. WPF, WPI i budżet miasta to są decyzje 
radnych. Te dokumenty można czytać i nad nimi dyskutować. Potem przychodzi taki 
moment, że się głosuje. Większość w głosowaniu podejmuje decyzje. Czas dyskusji kończy 
się minutę przed głosowaniem. Jeśli radny tego nie rozumie, to poprosił o przeczytanie raz 
jeszcze statutu. 
 
p. M. Cichowicz – ad vocem. Przypomniał Prezydentowi, że obowiązki wzywały go na 
spotkanie organizowane przez Marszałka P. Całbeckiego. Prezydent nie był na Komisji 
Infrastruktury i Ochrony Środowiska, kiedy dyskutowano o tych dokumentach.  
Kiedy Prezydent zapozna się z protokołem, to będzie tam zapisane, że radny M. Cichowicz 
zadawał pytania dotyczące tej inwestycji. Odpowiedź była taka, że „nie mamy informacji na 
ten temat”. 
Jeśli Prezydent uważa, że odpowiedź „nie mamy informacji dla państwa” jest odpowiedzią i 
to zamyka dyskusję, to należy podziwiać spokój Prezydenta. 
 
p. M. Frąckiewicz – wskazał, że na sali pewnie nie ma nikogo, kto by nie rozumiał różnicy 
pomiędzy konsultacjami i informacją. Dlaczego nie konsultacje? To było już publicznie 
wyjaśniane i o tym mówił także 2-3 razy Prezydent.  
Informacja jest również formą rozmowy ze społeczeństwem, dlatego zostało zainicjowane 
spotkanie 16 lutego, żeby rozmawiać z ludźmi i wysłuchać ich głosu w formie informacji.  
Nikogo nie trzeba uświadamiać, że są etapy realizacji inwestycji i nie jest przesądzony 
jeszcze jej kształt. Najpierw jest koncepcja, a potem projekt techniczny i realizacja.  
Trudno zgodzić się wypowiedziami, że radni nie posiadają podstawowych informacji. Fakt, 
że WPI zaskarżył do Wojewody radny M. Cichowicz, nie powoduje, że nie jest to dokument 
obowiązujący. Zapisano w nim 56 mln zł na remont nawierzchni mostu im. Piłsudskiego i 
budowę przejścia podziemnego na Pl. Rapackiego. 
Był czas, w którym można było dyskutować o inwestycjach. Poprosił, aby nie mówić, że 
pewne dokumenty są przyjmowane poza wiedzą radnych.  
 
p. M. Cichowicz – przyznał, że dokument jest przyjęty i jest obowiązujący. Nikt tego nie 
podważa. Wniosek, że radni nie mają informacji jest zasadny. Dokument został przyjęty bez 
informacji, co widocznie jest normą w mieście. 
 
XXV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie sprzedaży nieruchomości położonej 
przy ul. Pod Dębową Górą 117-119, 121-123 – DRUK NR 288. 
 

p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 
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Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 18. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 288. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 266/12). 
 
XXVI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie bonifikat od opłaty z tytułu 
przekształcenia prawa użytkowania wieczystego w prawo własności nieruchomości 
stanowiących własność Gminy Miasta Toruń – DRUK NR 310 – I CZYTANIE. 
 
p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 19. 
 
I czytanie 
 
Pytań nie było. 
 
Dyskusja: 
 
p. W. Przybyszewski – złożył poprawkę do § 2 projektu uchwały (zał. nr 20). 
 
p. M. Frąckiewicz – skierował druk do II czytania. 
 
XXVII. Przedstawienie informacji na temat planowanych wydarzeń i imprez 
związanych z obchodami Roku Toruńskich Zabytków 2012. 
 
p. Z. Fiderewicz – przedstawił informacje. 
 
Pytań nie było. 

XXVIII. Interpelacje, zapytania i wnioski (zgodnie z § 36 Regulaminu Rady Miasta 
Torunia). 

1. Interpelacje: nie było. 

2. Zapytania:  

a) radny Z. Ernest – zgodnie z § 36 ust. 3 zapytania składane są ustnie na 
sesji. Radny nie wygłosił ustnie zapytań podczas sesji, lecz złożył je w dniu 
sesji w Biurze Rady Miasta. 

b) radny P. Gulewski – zapytał: 



 16

- o koncepcję ograniczania wydatków w szkołach. Czy Prezydent 
dysponuje koncepcją, gdzie te środki będą redukowane i czyim 
kosztem to odbędzie się ? Czy będzie to redukcja etatów wśród osób 
zajmujących się księgowością w poszczególnych szkołach ? 

Odpowiedzi udzielił na sesji Prezydent M. Zaleski 

p. M. Zaleski – odpowiedział, że nie ma takiej informacji i kierunków, wskazań, czy 
konkretnych propozycji. Nad tym będą wspólnie z dyrektorami szkół i przedszkoli 
prowadzone prace. Jeśli będą jakieś wyniki tej pracy, to zostanie radnym przekazane w 
sposób przewidziany w regulaminie i statucie. 

- Jakie jest stanowisko UMT w sprawie koncesji na alkohole 
wysokoprocentowe w kontekście prośby, jaka została skierowana 
przez 3 stacje paliwowe jednej z sieciówek ? Czy urząd wyjdzie 
naprzeciw prośbie tych stacji ? 

Odpowiedzi udzielił na sesji Prezydent M. Zaleski. 

p. M. Zaleski – odpowiedział, że przy ograniczonej ilości koncesji na alkohol powinny 
być one rozdzielane w pierwszej kolejności dla placówek, które zajmują się sprzedażą 
artykułów żywnościowych, w tym alkoholu, a nie dla sprzedających benzynę lub olej 
napędowy. Wyraził stanowisko, że stacje na razie będą mogły korzystać z możliwości 
sprzedaży piwa.  

- Czy istnieje możliwość, aby radni otrzymali na skrzynki projekt 
remontu Pl. Rapackiego oraz rozwiązań związanych z tunelem pod 
placem, żeby można dysponować szczegółami ?  

Odpowiedzi udzielił na sesji Prezydent M. Zaleski. 

p. M. Zaleski – odpowiedział, że już wiadomo, że nie chodzi o sam Pl. Rapackiego jako 
całość powierzchni, a przebudowę nawierzchni ulic i mostu. Nie ma projektu. Jest 
koncepcja. Zostanie udostępniona dla zainteresowanych, można z niej korzystać w 
MZD. Zapewnił, że dowie, się, czy można elektronicznie przesłać radnym jakąś 
uproszczoną wersję przed datą 16 lutego. 

- Czy miasto ma plan B w związku z trudną sytuacją klubu 
piłkarskiego Elana w kontekście możliwości zawieszenia go w 
rozgrywkach przez PZPN  ? 

Odpowiedzi udzielił na sesji Prezydent M. Zaleski 

p. M. Zaleski – odpowiedział, że nie ma żadnych obaw co do klubu Elana. Doniesienia 
są tylko medialne. Nie ma żadnego planu awaryjnego. 

 
c) radny A. Myrcha  – zapytał czy byłaby możliwość zaproszenie na 

najbliższą sesję Rady Miasta Torunia nowo-powołanego Prezesa Zarządu 
Miejskiego Zakładu Komunikacji  sp. z o.o. w celu przedstawienie planów 
działalności spółki w bieżącym roku i latach kolejnych ? 

Odpowiedzi udzielił na sesji Prezydent M. Zaleski. 
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p. M. Zaleski – odpowiedział, że zaproszenie prezesa MZK jest możliwe. Zostanie ustalony 
termin i zakres informacji, jakie prezes może przedstawić. Prezes pracuje już miesiąc na 
swoim stanowisku, więc pewnie chętnie podzieli się z radnymi swoimi przemyśleniami. 
 

Odpowiedzi udzielił na sesji Przewodniczący RMT M. Fr ąckiewicz. 
 
p. M. Frąckiewicz – odpowiedział, że na kolejną sesję nie przewiduje zaproszenia prezesa 
MZK, ponieważ będzie realizowany wniosek klubu PO. Na kolejnej sesji będzie informacja o 
sali na Jordankach. Jak będzie przygotowana informacja o MZK, to w odpowiednim czasie 
prezes zostania zaproszony. 
 

d) radny M. Cichowicz – zapytał: 
 

- Kto jest właścicielem rury położonej na chodniku pod wiaduktem przy 
Placu Armii Krajowej ? 

- Czy istnieje możliwość przełożenia tej rury ponad głowy pieszych i 
rowerzystów korzystających z tego chodnika ? 

- Czy rura ta zmniejszająca szerokość chodnika nie powoduje, że chodnik 
ten nie spełnia norm dotyczących jego szerokości  ? 

 Niezależnie od odpowiedzi na powyższe pytania wzywam Pana do podjęcia działań w 
celu usunięcia tej rury z chodnika w tym przejściu. Chodnik ten jest jedynym szlakiem 
komunikacyjnym w stronę zachodniej części lewobrzeżnego Torunia. Korzystają z niego 
matki z wózkami z małymi dziećmi. Liczni piesi i rowerzyści. Ci ostatni nie mają 
technicznych możliwości, aby korzystać z jezdni pod wiaduktem ze względu na bardzo 
niebezpieczne kratki ściekowe i bardzo duże natężenie ruchu samochodowego. 

Odpowiedzi udzielił na sesji Prezydent M. Zaleski 

p. M. Zaleski – odpowiedział, że zobowiąże odpowiednie służby miejskie do sprawdzenia, 
czy rura w tym miejscu jest od lat i pozostanie w nim, czy była jakaś dyslokacja, czy też 
będzie nastęna. 
 
Dotyczy ustanowienia roku 2012 Rokiem Toruńskich Zabytków - zgodnie z § 36 ust. 3 
zapytania składane są ustnie na sesji. Radny nie wygłosił ustnie zapytań podczas sesji, lecz 
złożył je w dniu sesji w Biurze Rady Miasta. 
 

- W jaki sposób rozdysponowane będą środki przeznaczone na realizację 
uchwały 232/2011? 

- Czy będą organizowane konkursy w celu  realizacji uchwały? 

- W jakich dzielnicach będą realizowane obchody? 

 

- W jaki sposób Gmina Miasta Toruń ma zamiar zabezpieczyć gwałtownie 
dewastowany budynek wpisany do rejestru zabytków przy ulicy 
Bydgoska 50 ? 

     Brak działań ze strony Gminy Toruń w celu ochrony tego budynku doprowadzi do jego 
całkowitego zniszczenia. Tempo dewastacji , które można obserwować każdego dnia jest 
przeogromne. Wnoszę o pilną interwencję w tej sprawie. 
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Odpowiedzi udzielił na sesji Prezydent M. Zaleski. 

p. M. Zaleski – odpowiedział, że zobowiąże służby miejskie, które zajmują się budynkiem na 
ul. Bydgoskiej 50 do zabezpieczenia przed dewatacjami.  

 

- Pytający radny przypomniał, że radni otrzymali pismo skierowane do 
Ministra Infrastruktury, w którym Prezydent pisze, że występuje o 
wykorzystanie tymczasowy punkt poboru opłat w Nowej Wsi. To wiąże 
się w jakiś sposób z istniejącym węzłem Czerniewice. Ten punkt poboru 
jest chyba stały i docelowy. Jak on koresponduje z węzłem Czerniewice ?  

Odpowiedzi udzielił na sesji Prezydent M. Zaleski 

p. M. Zaleski – odpowiedział, że punkt poboru opłat w Nowej Wsi jest punktem czasowym. 
Docelowy będzie po uruchomieniu skrzyżówania A1 z drogę ekspresową S 10. To 
skrzyżówanie jest budowane. To nie będzie obecnie funkcjonujące skrzyżówanie. To będzie 
skrzyżówanie za wiaduktem i wówczas punkt z Nowej Wsi zostanie zlikwidowany, bo tam 
jest przewężenia. Tam są bramki 3 bramki, a na pozostałych punktach poboru jest zazwyczaj 
po 7 bramek. 

e) radny M. Jakubaszek – zapytał: 

- Dlaczego zmniejszona została ilość kursów z 42 w 2008-2009 roku do 37 
w roku obecnym? 

- Czy prowadzony był monitoring/badania ilości osób korzystających z tej 
linii w latach 2008-2009 i w roku obecnym? Jeśli tak to jakie są wyniki 
tego monitoringu? 

            Odpowiedzi udzielił na sesji dyrektor WGK  M. Kowallek. 

p. M. Kowallek – odpowiedział, że rozkład jazy obowiązywał w  latach 2005-2009. 
Podstawą zmiany rozkładu jazdy była analiza napełnień. 10 lutego br. Została wprowadzona 
korekta rozkładu jazdy do rozkładu z 2 stycznia br. 

f) radny M. Rzymyszkiewicz – w minionym roku Prezydent polecił MPU od 
planowania tzw. trasy Kościuszki w rejonie ulic: Szosa Chełmińska, 
podgórna, Legionów i Grudziądzka. 
Zapytał, czy MPU lub inna pracownia albo biuro projektowe przygotowały 
lub przygotowuje nowy projekt m.p.z.p. dla tereny położonego dla 
wspomnianego terenu ? Ze względu na to, że nie ma potrzeby tworzenia 
nowej drogi we wspomnianej lokalizacji należy definitywnie rozstrzygnąć 
kwestię tzw. trasy Kościuszki. Obecny stan niewiedzy i niewpeności 
wynikający z braku wiedzy o planach budowy drogi w ich okolicy, a także 
nie możnośc przeprowadzenia remontu w mieszkaniach znajdujących się 
na terenach wcześniej zaplanowanej drogi nie może dłuże trwać. Poprosił 
Prezydenta o zobowiązania MPU do możliwie szybkiego zopracowania 
m.p.z.p. dla terenu w rejonie ulic: Szosa Chełmińska, podgórna, Legionów 
i Grudziądzka, niezawierającego tzw. trasy Kościuszki. 
 

Odpowiedź nie została udzielona podczas sesji 
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g) radny M. Rzymyszkiewicz – zgodnie z § 36 ust. 3 zapytania składane są 
ustnie na sesji. Radny nie wygłosił ustnie zapytań podczas sesji, lecz złożył 
je w dniu sesji w Biurze Rady Miasta. 

3. Wnioski:   

a) radny B. Jóźwiak – 1 wniosek (zał. nr 21), 

b) radny M. Cichowicz – 2 wnioski (zał. nr 22), 

c) radny M. Rzymyszkiewicz – 1 wniosek (zał. nr 23), 

d) radny A. Myrcha  – 1 wniosek (zał. nr 24). 

 
XXXI. Informacje:  
 

- Przewodniczącego, Prezydenta, inne: nie było. 
 

XXX. Zakończenie Sesji. 
 
p. M. Frąckiewicz – zakończył XXIII sesję Rady Miasta Torunia. 
 
Protokół sporządził  
  /-/ Piotr Pyrek                           
 

Przewodniczący 
Rady Miasta Torunia 
/-/Marian Frąckiewicz 

 
Wiceprzewodniczący 
Rady Miasta Torunia 
/-/Andrzej Jasiński 


